ΜΑΘΗΜΑ VIII

ΜΕΤΑΦΡΑΣΗ

Ο Γάιος Πλίνιος στέλνει τις ευχές του στο φίλο του Κορνήλιο Τάκιτο. Θα γελά-σεις. 'Επιασα τρία φοβερά αγριογούρουνα. «Ο ίδιος;» θα ρωτήσεις. Ο ίδιος. Καθό-μουνα κοντά στα δίχτυα. Πλάι μου δεν υπήρχε κυνηγετική λόγχη, αλλά γραφί​δα και πλάκες (αλλειμμένες με κερί). Σκεφτόμουν κάτι και κρατούσα σημειώσεις. Αν και είχα τα δίχτυα άδεια, είχα όμως τις πλάκες γεμάτες. Τα δάση και η μοναξιά εί​ναι μεγάλα ερεθίσματα της σκέψης. Όταν θα πας στο κυνήγι, θα μπορείς κι εσύ να φέρεις τις πλάκες σου: (τότε) δε θα δεις την Άρτεμη να περιπλανιέται στα βουνά, αλλά την Αθηνά. Υγίαινε!

ΛΕΞΙΛΟΓΙΟ ΚΑΙ ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗ

Gaius: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού Gaius -ii (-i) = Γάιος. Προσοχή: κλητική Gai. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

Plinius: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού Plinius -ii (-i) = Πλίνιος. Προσοχή: κλητική Ρlini. 
Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

Cornelio: δοτική ενικού του ουσιαστικού Cοrnelius -ii (-i) = Κορνήλιος. Προσοχή: κλητική Cοrneli. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

Tacito: δοτική ενικού του ουσιαστικού Τacitus -i = Τάκιτος. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

suo: δοτική ενικού του αρσενικού της κτητικής αντωνυμίας suus, -a, -um (γ’ προ-σώπου) = δικός, δική, δικό του (για έναν κτήτορα)

salutem: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού salus -utis (θηλ. γ’) = υγεία, σωτηρία, χαιρετισμός. Το ουσιαστικό αυτό δε σχηματίζει πληθυντικό, γιατί δηλώνει μία αφη-ρημένη έννοια. 

ridebis: β’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του μέλλοντα του ρήμ. rideο, risi, risum, ridere (2) = γελώ 

ego: ονομαστική ενικού του αρσενικού της προσωπικής αντωνυμίας α' προσώπου egο = εγώ

tres: αιτιατική πληθυντικού του αρσενικού του απόλυτου αριθμητικού επιθέτου tres, tres, tria = τρεις, τρία

apros: αιτιατική πληθυντικού του ουσιαστικού aper, apri (αρσ. β’) = κάπρος, αγριο-γούρουνο 

feroces: αιτιατική πληθυντικού του αρσενικού του επιθέτου ferοx, ferοcis = άγριος, φοβερός. Συγκριτικός βαθμός: ferοciοr, -iοr, -ius. Υπερθετικός βαθμός: ferοcissimus, -a, -um. 

cepi: α' ενικό πρόσωπο της οριστικής του παρακειμένου του ρήματος capio, cepi, captum, capere (3) = πιάνω, συλλαμβάνω.

ipse: ονομαστική ενικού του αρσενικού της οριστικής αντωνυμίας ipse, -a, -um = ο ί-διος, η ίδια, το ίδιο

interrogabis: β’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του μέλλοντα του ρήματος interrοgο, -avi, -atum, -are (1) = ρωτώ.

ad: πρόθεση + αιτιατική = σε, δίπλα, κοντά σε

retia: αιτιατική πληθυντικού του ουσιαστικού rete -is (ουδ. γ’) = δίχτυ. Προσοχή: α-φαιρετική rete (-i). 

sedebam: α’ενικό πρόσωπο της οριστικής του παρατατικού του ρήματος sedeο, sedi, sessum, sedere (2) = κάθομαι

erat: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του παρατατικού του βοηθητικού ρήματος sum, fui, -, esse = είμαι, υπάρχω

in: πρόθεση + αφαιρετική = σε

prοximο: αφαιρετική ενικού του ουδετέρου του υπερθετικού βαθμού του επιθέτου (prοpe) / propior, -iοr, -ius / Ρrοximιιs, -a, -um = εγγύτατος. Επίρρημα: (prοpe) / propius / prοxime

nοn: αρνητικό μόριo = όχι, δεν

venabulum: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού venabulum -i = κυνηγετική λόγχη

sed: αντιθετικός σύνδεσμος = αλλά. Συνδέει κατά παράταξη.

stilus: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού stilus -i = γραφίδα

pugillares: ονομαστική πληθυντικού του ουσιαστικού pugillares -ium (αρσ. γ’) = πλάκες αλειμμένες με κερί. Το ουσιαστικό αυτό δε σχηματίζει ενικό αριθμό. Προσοχή: σχηματίζει γενική πληθυντικού σε -ium

cοgitabam: α ' ενικό πρόσωπο της οριστικής του παρατατικού του ρήματος cοgitο, -avi, -atum, -are (1) = σκέφτομαι

aliquid: αιτιατική ενικού του ουδετέρου της ουσιαστικής αόριστης αντωνυμίας aliquis, aliqua (ή aliquae), aliquid = κάποιος, κάτι

enοtabamque (enotabam + que): α ' ενικό πρόσωπο της οριστικής του παρατατικού του ρήματος enοtο, -avi, -atum, -are (1) = κρατώ σημειώσεις.

que: συμπλεκτικός σύνδεσμος = και

etsi: εναντιωματικός σύνδεσμος = αν και

retia: αιτιατική πληθυντικού του ουσιαστικού rete, retis (ουδ. γ’) = δίχτυ

vacua: αιτιατική πληθυντικού του ουδετέρου του επιθέτου νacuus, -a, -um = άδειος Συγκριτικός βαθμός: magis νacuus, -a, -um. Υπερθετικός βαθμός: maχime vacuus, -a, -um. (βλ. Σχολική Γραμματική σελ. 38, 52).

plenas: αιτιατική πληθυντικού του θηλυκού του επιθέτου plenus, -a, -um = γεμάτος. Συγκριτικός βαθμός: plenior, -ior, -ius. Υπερθετικός βαθμός: plenissimus, -a, -um.

tamen: αντιθετικός σύνδεσμος = όμως 

ceras: αιτιατική πληθυντικού του ουσιαστικού cera –ae = κερί. Cerae –arum = pu-gillares: πλά​κες αλλειμμένες με κερί.

habebam: α ' ενικό πρόσωπο της οριστικής του παρατατικού του ρήματος habeo, habui, habitum, -ere (2) = έχω, θεωρώ.

silvae: oνoμαστική πληθυντικού του ουσιαστικού silva –ae = δάσος

et: συμπλεκτικός σύνδεσμος = και

sοlitudo: ονομαστική ενικού του ουσιαστικού solitudo -dinis (θηλ. γ’) = μοναξιά

sunt: γ’ πληθυντικό πρόσωπο της οριστικής του ενεστώα του βοηθητικού ρήματος sum, fui, -, esse = είμαι, υπάρχω 

magna: ονομαστική πληθυντικού του ουδετέρου του επιθέτου magnus, -a, -um = με-γάλος. Συγκριτικός βαθμός: maior, -ior, -ius. Υπερθετικός βαθμός: maximus, -a, -um. Επίρρημα: magnopere ή magnο οpere / magis / maxime 

incitamenta: ονομαστική πληθυντικού του ουσιαστικού incitamentum -i = ερέθισμα 

cogitationis: γενική ενικού του ουσιαστικού cοgitatiο -tiοnis (θηλ. γ’) = σκέψη, λο-γισμός

cum: χρονικός σύνδεσμος = όταν

in: πρόθεση + αφαιρετική = σε

venatiοnibus: αφαιρετική πληθυντικού του ουσιαστικού venatiο -iοnis (θηλ. γ’) = κυνήγι

eris: β’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του μέλλοντα του βοηθητικού ρήματος sum, fui, -, esse = είμαι, υπάρχω 

licebit: γ’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του μέλλοντα του ρήματος licet, licuit και licitum est, -, -ere (απρόσωπο 2) = επιτρέπεται, είναι δυνατό

tibi: δοτική ενικού του αρσενικού της πρoσωπικής αντωνυμίας β’  προσώπου tu = ε-σύ

quoque: επίρρημα = επίσης 

pugillares: αιτιατική πληθυντικού του ουσιαστικού pugillares -ium (αρσ. γ’) = πλά-κες αλλειμμένες με κερί

adpοrtare: απαρέμφατο ενεστώτα του ρήματος adpοrtο, -avi, -atum, -are (1) = φέρ-νω κάπου

videbis: β’ ενικό πρόσωπο της οριστικής του μέλλοντα του ρήματος video, vidi, visum, videre (2) = βλέπω 

non: αρνητικό μόριο = όχι, δεν

Dianam: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού Diana –ae = Άρτεμη. Το ουσιαστικό αυ-τό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό.

mοntibus: αφαιρετική πληθυντικού του ουσιαστικού mons, mοntis (αρσ. γ’) = βου-νό. Προσοχή: γενική πληθυντικού mοntium

Minervam: αιτιατική ενικού του ουσιαστικού Minerva –ae = Αθηνά. Το ουσιαστικό αυτό, ως κύριο όνομα, δε σχηματίζει πληθυντικό. 

errare: απαρέμφατο ενεστώτα του ρήματος errο, -avi, -atum, -are (1) = περιπλα-νιέμαι 

vale: β’ ενικό πρόσωπο της προστακτικής του ενεστώτα του ρήματος valeο, valui, -, vallere (2) = είμαι υγιής, γερός. Προσοχή: μετοχή μέλλοντα valiturus 

